
Parlament České republiky 

POSLANECKÁ SNĚMOVNA 

2018 
8. volební období 

 

ZÁPIS 
z 9. schůze 

Výboru pro zdravotnictví, 

která se konala dne 14. února 2018 

 

v budově Poslanecké sněmovny, Malostranské nám. 7/19, 118 26 Praha 1 

místnost č. 48/Konírna 

 

 

 

Přítomni byli:  prof. MUDr. Věra Adámková, CSc.  

Ing. Hana Aulická Jírovcová  

MUDr. Milan Brázdil 

Andrea Brzobohatá  

PaedDr. Alena Gajdůšková  

MUDr. Kamal Farhan  

MUDr. Miloslav Janulík 

MUDr. Vít Kaňkovský 

MUDr. David Kasal 

Karla Maříková 

MUDr. Jiří Mašek 

doc. PaedDr. Ilona Mauritzová, Ph.D.  

Mgr. Jana Pastuchová 

Ing. Petr Pávek  

PhDr. Olga Richterová, Ph.D.  

prof. MUDr. Julius Špičák, CSc.  

Ing. Petr Třešňák   

prof. MUDr. Vlastimil Válek, CSc., MBA, EBIR 

MUDr. Jiří Ventruba 

prof. MUDr. Rostislav Vyzula, CSc. 

 

 

Omluveni:   MUDr. Jiří Běhounek 

MUDr. Jaroslav Dvořák   
Bc. Daniel Pawlas  

doc. MUDr. Bohuslav Svoboda, CSc.  

 

  

 

Schůzi výboru zahájila v 14.00 hodin předsedkyně výboru, paní profesorka Věra 

Adámková. Přivítala všechny přítomné hosty. 

 

Poté seznámila přítomné s programem schůze. 

 



1) Elektronizace v sociální a zdravotní oblasti – zkušenosti z Estonska  

2) Informace k zákonu č. 96/2004 Sb., o podmínkách získávání a uznávání způsobilosti 

k výkonu nelékařských zdravotnických povolání 

3) Informace k navrhovaným změnám zákona č. 65/2017 Sb., o ochraně zdraví před 

škodlivými účinky návykových látek 

4) Zdravotně sociální pomezí 

5) Informace z jednání podvýborů Výboru pro zdravotnictví 

6) Volba členů podvýborů VZ  

7) Schválení seminářů Výboru pro zdravotnictví na 1. pololetí 2018 

 

 

Proběhlo hlasování o programu: PRO: 18, PROTI: 0, ZDRŽELO SE: 0. (Usnesení č. 

26 přijato) 

 

 

 

AD 1) Elektronizace v sociální a zdravotní oblasti – zkušenosti z Estonska  

 

prof. Věra Adámková, předsedkyně výboru – Požádala pana předsedu Kolibu a přednesení 

prezentace. 

 

doc. Peter Koliba, předseda VZSP senátu – Přednesl prezentaci. Podělil se o své zkušenosti 

s elektronizací z návštěvy v Estonsku. Zdůraznil nejdůležitější poznatky, co se týče 

elektronizace obecně, ne jen v oblasti zdravotnictví. Více Viz. Prezentace.  

 

prof. Věra Adámková, předsedkyně výboru – Otevřela k tomuto bodu diskusi.  

 

posl. Rostislav Vyzula – Od samého začátku byl pan docent Koliba v druhé komoře 

parlamentu právě protagonistou elektronizace – je potřeba se spojit.  

 

Na podvýboru pro elektronizaci ve zdravotnictví se v usnesení dohodli na 3 věcech:  

 

1) Potřebujeme zákon o elektronizaci ve zdravotnictví. 

2) Strategie pro e-Health, která prošla v roce 2016 vládou, je značně komplikovaná a je 

třeba ji zjednodušit – nikdo ji nerozumí.  

3) Dořešit elektronický recept. 

 

V podvýboru chtějí nadále pracovat tak, aby to opravdu k něčemu bylo.  

 

PharmDr. Lubomír Chudoba, prezident České lékárnické komory – Praktických příkladů, 

pro dořešení stávající České situace je spoustu.  

 

 

Proběhlo hlasování o vzetí zprávy pana předsedy Koliby na vědomí: PRO: 18,  

PROTI: 0, ZDRŽELO SE: 0. (Usnesení č. 27 přijato) 

 

 

 

 

 



AD 2) Informace k zákonu č. 96/2004 Sb., o podmínkách získávání a uznávání způsobilosti 

k výkonu nelékařských zdravotnických povolání 

 

 

prof. Věra Adámková, předsedkyně výboru – Předala slovo panu poslanci Ventrubovi, který 

tuto problematiku dnes projednával na podvýboru pro vzdělávání ve zdravotnictví. 

posl. Jiří Ventruba – Informoval o projednávání prvního tématu na podvýboru pro 

vzdělávání ve zdravotnictví – bylo od počátku jisté, že prvním tématem, kterým se bude 

podvýbor zabývat, bude právě vzdělávání sester. Vyzval poslance, kteří se touto 

problematikou zabývali v minulém volebním období, aby přispěli svými poznatky a 

zkušenostmi – jedná se hlavně o paní poslankyni Janu Pastuchovou. Za MZ ČR se jednání 

účastnila Mgr. Lenka Hladíková, jejíž příspěvek byl velice validní. Kdy bude moci sestra 

samostatně pracovat – v porovnání se zahraničím, kde májí sestry daleko větší kompetence. 

Příklad: V USA na JIP není lékař, ale pouze sestra. Je třeba zvážit všechny kroky – hlavní ale 

je, aby byl systém kvalitní.  

posl. Ilona Mauritzová – Sester je nedostatek – je třeba si vážit každého mladého člověka, 

který se v této době rozhodne studovat takto náročný obor. Soulad s kolegy – ohledně 

kompetencí k jednotlivým stupňům získaného vzdělání. Do budoucna je veliká možnost, jak 

přistupovat i k sestrám které mají vysokoškolské vzdělání – ve spolupráci 

v interdisciplinárním týmu nemocničního prostředí. Usnesení podvýboru – prosba na ministra 

ve věci poradního orgánu vědecké rady – zda by bylo možné zastoupení ve vědecké radě i 

z oblasti ošetřovatelství.  

posl. Jana Pastuchová – V minulém období toho pro zdravotní sestřičky udělali hodně – 

nemusí, ale mohou studovat VŠ. Ráda bude dále spolupracovat, aby se zdravotním sestrám 

vedlo lépe a mohly mít vyšší kompetence.  

Mgr. et. Mgr. Adam Vojtěch, ministr zdravotnictví – V reakci na paní posl. Mauritzovou – 

rád přizve do skupiny zástupce z ošetřovatelství. Nelze na zdravotní sestry pohlížet jako na 

jeden celek. Zástupci zdravotních sester se setkali s panem profesorem Svačinou, aby na toto 

téma otevřeli diskusi – vydefinování kompetencí.   

prof. Věra Adámková, předsedkyně výboru – České zdravotnictví trápí nedostatek 

odborných pracovníků – práce sester je náročná jak po fyzické, tak i psychické stránce. 

Skutečně je třeba udělit jim kompetence – aby již dopředu věděli, co je čeká.  

 

Proběhlo hlasování o vzetí zprávy na vědomí: PRO: 18, PROTI: 0, ZDRŽELO SE: 0. 

(Usnesení č. 28 přijato) 

 

 

prof. Věra Adámková, předsedkyně výboru – Navrhla předřazení bodu 4. Bod 3 se projedná 

až za přítomnosti pana poslance Bendy a pana poslance Nachera.  

 

Proběhlo hlasování o předřazení bodu 4: PRO: 18, PROTI: 0, ZDRŽELO SE: 0. 

Návrh byl přijat. 

 

 

 

 

 

 

 

 



AD 3) Zdravotně sociální pomezí 

 

prof. Věra Adámková, předsedkyně výboru – Bod byl zařazen z toho důvodu, že proběhla 

schůzka pana ministra Vojtěcha a paní ministryně Němcové. Předala slovo panu ministrovi.  

Mgr. et. Mgr. Adam Vojtěch, ministr zdravotnictví – Proběhlo jednání s představiteli 

odborné společnosti zdravotníků a lékařů v sociálních službách. V minulosti fungovala jistá 

meziresortní platforma, která se zabývala zdravotně sociálním pomezím. Prvotně by bylo 

dobré zmiňovanou platformu obnovit. Vítaná je i účast členů výboru. Další jednání je 

naplánováno na 12. března – schůzky by měly probíhat každý měsíc. Výstupy z jednání – 

bude s mini výbor průběžně seznamovat.  

 

prof. Věra Adámková, předsedkyně výboru – Poděkovala za úvod do této problematiky. 

Dotázala se, zda je přítomen zástupce za MPSV – paní ministryně měla za sebe poslat pana 

náměstka Nováka. Pokud pan náměstek dorazí později, bude mu dán prostor, aby nás mohl 

seznámit se svým názorem na řešení této problematiky.  

 

posl. Petr Pávek – Vyjádřil svůj zájem o účast na mezirezortní platformě – má k tomu 

opravdu blízko jako ředitel domova důchodců. Poukázal na problém zdravotních sester – 

sociální zařízení čím dál častěji poskytují zdravotnickou péči a začínají si konkurovat.  

 

posl. Hana Aulická Jírovcová – Spolupráce s paní ministryní, a propojení obou ministerstev 

je dobrým krokem. V minulém volebních období vztahy mezi ministerstvy nebyli vůbec 

dobré, a to se také odráželo na jednání.  

 

prof. Věra Adámková, předsedkyně výboru – Ukončila bod.  

 

 

 

 

AD 4) Informace k navrhovaným změnám zákona č. 65/2017 Sb., o ochraně zdraví před 

škodlivými účinky návykových látek 

 

prof. Věra Adámková, předsedkyně výboru – Předala slovo panu poslanci Bendovi.  

 

posl. Marek Benda – Ve stručnosti představil návrhy změn zákona o ochraně zdraví před 

škodlivými účinky návykových látek. Změny spočívají ve 4. bodech:  

 

1) Možnost zřizovat kuřárny (oddělený prostor s odvětráváním), ve kterém by nebyla 

obsluha, ale dotyčný by si mohl přinést nápoj. Mladiství do 18 let by do prostoru 

neměl přístup. 

2) Malé provozovny do 80 m2, které mají licenci na výdej alkoholu a současně 

nepodávají jídlo – bylo by pouze na provozovateli, zda zařízení bude kuřácké či 

nekuřácké.  

3) Drobné zpřesnění vnějších prostor (zahrádky, předzahrádky, pergoly).  

4) Změny přestupků a dalších právních deliktů – vypuštění povinnosti „zákaz nalít 

alkohol osobě, která bude vykonávat činnost, při které může ohrozit zdraví své, nebo 

někoho jiného“. 

 

 

prof. Věra Adámková, předsedkyně výboru – Otevřela diskusi. 



posl. Milan Brázdil – Nemohl by předkladatel udělat ústupek, a podat návrh např. až za rok? 

Je to teprve 10 měsíců co zákon platí – nejsou zatím žádné výstupy.  

posl. David Kasal – Z logiky věci požádal o to samé jako pan poslanec Brázdil. S posledním 

bodem naprosto souhlasí. 

posl. Rostislav Vyzula – Upozornil navrhovatele, že se jedná o zákon o ochraně zdraví. 

Jestliže v zákonu o ochraně zdraví bude povoleno kouření – tak je to opravdu nelogické. Je 

třeba postupovat naprosto racionálně a rozumně, na základě odborných důkazů.  

posl. Gajdůšková - Návrh posl. Marka Bendy taktéž podepsala.  

 

K tématu se vedla obsáhlá diskuse, část poslanců se s návrhem předkladatele ztotožnila, část 

se naopak přiklonila ke stávajícímu zákonu – hlavně vzhledem k tomu, že zákon neplatí ještě 

ani 1 rok.  

 

JUDr. Ing. Miloslav Ludvík, MBA, ředitel Motolské nemocnice – Postupné omezování 

míst ke kouření je pro kuřáky nepříjemné – ale má to efekt. Uvedl příklad z USA a Velké 

Británie.  

posl. Marek Benda – Stručně zareagoval na položené dotazy. Odsun o rok je hezká teze, ale 

nepřistoupí na ni. Nevidí důvod, proč by za konání dospělé osoby měla zodpovídat jiná 

dospělá osoba.  

 

prof. Věra Adámková, předsedkyně výboru – Nechala odhlasovat usnesení o vzetí zprávy na 

vědomí.  

 

Proběhlo hlasování o vzetí zprávy na vědomí: PRO: 18, PROTI: 0, ZDRŽELO SE: 0. 

(Usnesení č. 29 přijato) 

 

 

 

 

AD 5) Informace o podvýborech Výboru pro zdravotnictví  

 

posl. Rostislav Vyzula – Podvýbor vytvořil plán, jak budou dále postupovat. Čím se hlavně 

budou zabývat a co budou řešit. Nejdůležitější je legislativa, s ní souvisí i jasná strategie, 

která musí být jednoduchá a každému jasná. Strategie by měla být schválena vládou – důležité 

je, aby prošla odbornou diskusí – napojení na e-government.   

posl. Jiří Ventruba – Taktéž si nastavili priority – chtějí navázat na to, co již bylo uděláno. 

Není to pouze o vzdělávání lékařů.  

 

 

 

 

AD 6) Volba členů podvýboru Výboru pro zdravotnictví  

 

prof. Věra Adámková, předsedkyně výboru – Seznámila výbor s členy jednotlivých 

podvýborů. Zahájila hlasovaní.  

 

 

Proběhlo hlasování o volbě členů podvýborů: PRO: 17, PROTI: 0, ZDRŽELO SE: 0. 

(Usnesení č. 30 přijato) 

 



AD 7) Schválení seminářů Výboru pro zdravotnictví na 1. pololetí 2018 

 

prof. Věra Adámková, předsedkyně výboru – Informovala o seminářích, které proběhnou 

v následujícím 1. pololetí tohoto roku.  

 

 Meningokok, pod záštitou prof. MUDr. Věry Adámkové, CSc., MUDr. 

Davida Kasala a Andrey Brzobohaté,  

 Kvalita potravin a zdraví spotřebitelů – ve spolupráci se Zemědělským 

výborem a jeho předsedou Ing. Faltýnkem, Ing. Tomanem prezidentem 

Potravinářské komory ČR, záštita za VZ prof. MUDr. Věra Adámková, CSc. 

 Dětská paliativní péče – pod záštitou posl. MUDr. Kamala Farhana, 

 Hygiena – spolupráce MZD - ministr zdravotnictví Mgr. et Mgr. Adam 

Vojtěch, záštita předsedkyně VZ prof. MUDr. Věra Adámková, CSc. 

 Dětská stomatologie – pod záštitou prof. MUDr. Věry Adámkové, CSc., ve 

spolupráci s Českou stomatologickou komorou 

 Vzácná onemocnění – pod záštitou MUDr. Davida Kasala. 

 

 

posl. David Kasal – Informoval o semináři, jehož konání navazuje na cyklus seminářů, 

konaných k tomuto tématu již v minulém volebním období u příležitosti Mezinárodního dne 

vzácných onemocnění, který letos připadá na 28. února 2018. 

 

Proběhlo hlasování o schválení seminářů na 1. pololetí 2018: PRO: 17, PROTI: 0, 

ZDRŽELO SE: 0. (Usnesení č. 31 přijato) 

 

 

prof. Věra Adámková, předsedkyně výboru – Ukončila tento bod.  

 

 

 

Různé  
 

23. – 25. dubna 2018 – plánovaná návštěva delegace ze Slovenska.  

Výjezdní zasedání na Jižní Moravu zajišťuje po domluvě pan poslanec Vlastimil Válek. 

 

prof. Věra Adámková, předsedkyně výboru – Informovala o dopise, který dorazil na 

sekretariát Výboru pro zdravotnictví – 2 leté dítě, které má spinální atrofii – rodiče se 

dožadovali léku, který jim zatím nebyl poskytnut. Oficiálně byl vznešen dotaz na VZP. Jedná 

se o lék, který se píše na §16. 

 

posl. Milan Brázdil – Navrhl výjezdní zasedání do Lipnice nad Sázavou.  

 

posl. Vít Kaňkovský – Vznesl prosbu, zda by v jarních měsících nemohl být na program 

schůze zařazen bod: Primární prevence (Strategie 2020). S tím, aby byla přizvána hlavní 

hygienička.  

 

 

 

 

 



prof. Věra Adámková, předsedkyně výboru – Další řádná schůze výboru bude ve středu 14. 

března 2018 opět od 14.00 hodin.   

 

Proběhlo hlasování o termínu další schůze VZ: PRO: 17, PROTI: 0, ZDRŽELO SE: 

0. (Usnesení č. 32 přijato) 

 

 
prof. Věra Adámková, předsedkyně výboru – Ukončila 9. schůzi Výboru pro 

zdravotnictví. 

 

 

Schůze skončila v 15.45 h. 

Za správnost: Mgr. Martin Blažek  

 

 

 

 

 

Ing. Hana Aulická Jírovcová, v. r.             prof. MUDr. Věra Adámková, CSc., v. r.  

          ověřovatelka výboru          předsedkyně výboru  


